YONEZAWAJIN 投稿: 令和7年5月13日号

軽自動車税 (種別割) の減免について

身体や精神に障がいのある人、または 18 歳未満の障がいのある人の家族が軽自動車やバイ

クを所有している場合、**軽自動車税の減免**を受けられることがあります。減免は、障がいの

ある人本人、または家族や介護者が車を運転する場合に適用されます。家族が運転する場合

は、障がいのある人の通院や通学に 1 回以上使われる場合に該当します。介護者の場合は 週に 3 回以上障がいのある人の通院や通学に使われる場合に該当します。

ご注意ください:1人につき、1台のみが減免の対象となります。すでに普通車で減免を受

けている場合、軽自動車の減免はできません。また、すでに減免を受けている方には、更新

手続きに関するお知らせが送られます。

必要書類は、障害者手帳または療育手帳 (2025 年 4 月 1 日以前に発行されたもの)、運転免

許証、自動車検査証(車検証)です。家族や介護者が運転する場合は、**通院・通学の証明書**

(月に何回使うかが記載されているもの)も必要です。

軽自動車税を支払った場合、その後に減免を申請することはできません

申請の締切は、5月26日(月)です。

問い合わせ先:米沢市役所 税務課税制担当

TEL 0238-22-5111

Light Motor Vehicle Tax (Category-based Tax) Exemption Information

If you are a person with a disability or are a family member of a person with a disability under

18 years old, and you own a light motor vehicle or motorbike, you may be eligible for a tax

exemption. The exemption applies if the vehicle is driven by the person with a disability, a family member, or a caregiver. To qualify, the vehicle must be used at least **once a month** for

medical visits or school (if driven by a family member), or at least three times a week for the

same purposes (if driven by a caregiver).

Please note that **only one vehicle per person** can be exempted. If a standard-sized vehicle is

already exempted, no additional exemptions can be granted. Also, if you are already receiving

this exemption, you will be sent a notice about **renewing** it.

Required documents include a Disability Certificate or Rehabilitation Certificate (issued before April 1, 2025), a Driver's License, and the Vehicle Inspection Certificate (Shaken). If a family member or caregiver is driving, you will also need a Certificate of Commuting for Medical or Educational Purposes, which must indicate the number of trips per month.

Important: Tax payment and exemption are **mutually exclusive**. If you pay the Light Motor Vehicle Tax, you **cannot** apply for the exemption. Likewise, if you apply for and receive the exemption, you do not need to pay the tax. Please decide which applies to you before making a payment

The application deadline is **Monday**, **May 26**.

Inquiries: Yonezawa City Hall Taxation Division, Tax System Section TEL 0238 – 22 – 5111

轻型汽车税(种类划分)减免说明

如果有身体或精神障碍的人,或 18 岁以下的障碍儿童的家庭拥有轻型汽车或摩托车,则可能有资格享受轻型汽车税的减免。减免适用于障碍人士本人,或者家人或护理人员驾驶车辆的情况。家人驾驶时,必须至少一次用于障碍人士的就医或上学;如果是护理人员驾驶,必须每周至少三次用于障碍人士的就医或上学。

请注意:每人仅限一辆车享受减免。如果已经在普通车上享受减免,则无法再对轻型汽车享受减免。此外,已经享受减免的人员将收到有关更新手续的通知。

所需文件包括:残疾人手册或疗育手册(必须是 2025 年 4 月 1 日之前发放的)、驾驶执照、 汽车检验证明(车检证)。如果由家人或护理人员驾驶,还需要提供通院或上学证明(上面注明每月使用的次数)。

如果已经缴纳了轻型汽车税,事后将无法申请减免。

申请截止日期为5月26日(星期一)。

咨询电话:米泽市市政府 税务科 税制担当

电话:0238-22-5111